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El ComLoc 2013 està a punt de tancar les seues portes. Han estat dos dies intensos de 
debats, de reflexions i de disensions. Ha estat una trobada on professionals, acadèmics i 
treballadors i treballadores de RTVV han pogut expressar lliurement els seus punts de 
vista. Ha estat el foro de l’anàlisi acadèmic, legal, social, professional i polític. Però 
també ha estat el congrés del futur, de les propostes, de les alternatives i de les solucions. 
Sens dubte la dotzena edició del ComLoc quedarà enregistrada en la nostra petita 
història, en el nostre record col·lectiu, com el congrés de Canal 9. 
 
Com va dir el Rector de la Universitat Jaume I en la inauguració d’aquesta dotzena 
edició, les cinc universitats públiques de la Comunitat Valenciana som contraris a la 
desaparició d’un mitjà de comunicació públic, la missió del qual ha estat la promoció i 
la difusió de la llengua i cultura pròpies i la vertebració identitària del nostre poble. 
Malgrat els excessos que s’han comés al llarg dels 24 anys d’existència, no podem 
assistir impassibles al silenci del senyal de RTVV. El grup de treball que s’ha creat amb 
membres de les cinc universitats públiques valencianes vol mirar al futur i aportar 
solucions sostenibles que omplin el buit que ha comportat la desaparició de RTVV. En 
aquesta línia les conclusions d’aquest congrés seran ben importants i contribuiran a fer 
propostes assenyades. 
 
En aquesta cloenda, i com a complement a les conclusions de ComLoc 2013, 
m’agradaria fer una reflexió final al voltant de dos temes: els models de gestió d’allò 
públic, i cap on va la Comunitat Valenciana.  
 
Al nostre país la irrupció de la democràcia va suposar un alé de vent fresc que va 
remoure estructures d’una altra època i mentalitats totalitàries. L’entrada d’Espanya a la 
Comunitat Econòmica Europea va ser un impuls a la nostra economia que es va 
consolidar amb la creació de l’euro i de la Unió Europea. Els ciutadans del nostre país 
vam aconseguir uns nivells de benestar com mai hem tingut en tota la història. Però, 
paral·lelament també es va produir una pèrdua de la qualitat de la nostra democràcia. La 
divisió dels poders (executiu, legislatiu i judicial) han deixat de ser una realitat al nostre 
país, i els partits polítics han fagocitat totes les instàncies de poder i ara res escapa al seu 
control. I això ha estat absoluta i radicalment negatiu. I cal dir-lo fort i clar, perquè açò 
està en la base de l’actual crisi econòmica i política que es viu a la nostra comunitat en 
particular. Com va dir amb molt d’encert un historiador anglés del s. XIX: “El poder 
corromp, i el poder absolut corromp absolutament”. 
 
Aquesta tendència totalitària dels grans partits polítics nacionals i autonòmics s’ha 
manifestat en tots els àmbits, particularment en els models de governança d’algunes 
entitats que haurien de ser políticament neutrals. Només cal recordar el cas dels 
Consells d’Administració de les Caixes d’Estalvi, que ha comportat la desaparició del 
sector financer valencià. El mateix ha passat a RTVV on el nomenament d’un Consell 
d’Administració totalment subordinat a les directrius polítiques dels governants ens ha 
dut a una gestió econòmica nefasta, al nepotisme, a la manipulació informativa, i, 
finalment, a la desaparició. Com un drap brut, quan ha deixat de ser útil als interessos 
partidistes, s’ha tirat al fem. Permeteu-me dir que una de les propostes en l’agenda de 
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l’actual Ministeri d’Educació, Cultura i Esports envers el canvi del sistema de 
governança de les universitats públiques va en la mateixa línia, la creació d’un consell 
d’administració, que per exemple triarà el rector, on la major part dels seus membres 
estaran nomenats pels governants de torn. No ensopeguem tantes vegades en la mateixa 
pedra.  
 
Als polítics cal exigir-los seny, sentit d’estat, alçada de mires i un comportament públic 
i privat exemplar. No els exigim ser superherois, només persones honrades. Una vegada 
comprovats els efectes nocius d’aquest sistema, no es pot concloure més que aquest 
model de governança ha estat un fracàs absolut i cal descartar-lo definitivament. 
Deixem que els ents autònoms siguen independents perquè la seua tasca és necessària 
per a la salut democràtica d’un país. Demanem-los resultats i transparència, més quan es 
tracta de diners públics, però deixem-los que acomplesquen la seua missió de manera 
autònoma. I sí, confiem més en els funcionaris de carrera d’alt nivell, els professionals 
independents de l’administració pública que han passat un procés de selecció objectiva i 
transparent, als quals de tant en tant es critica de manera ferotge, i limitem estretament 
el desmesurat nombre d’assessors i alts càrrecs que aporten ben poc a l’eficiència i 
eficàcia de l’administració pública. Així és en aquells països del nostre entorn que tenen 
més tradició democràtica. 
 
El segon punt de reflexió que us vull traslladar és: QVO VADIS Comunitat Valenciana? 
El tancament de RTVV és el símbol definitiu de l’aventura autonòmica contemporània 
de la nostra terra. Els valencians i valencianes no hem estat capaços de crear un projecte 
comú, un territori cultural, econòmic i socialment cohesionat quant hem tingut una 
oportunitat com la de l’estat de les autonomies. El període més llarg de creixement 
econòmic ha conclós en una crisi sense precedents, en una intervenció financera de 
l’estat central i en una imatge nacional i internacional absolutament negativa. Hem 
malbaratat els diners públics en events i obres enlluernadores que han acabat cremant-se 
com una falla. Hui en dia molta gent que viatga fora de les nostres comarques amaga el 
seu origen valencià. Hem perdut l’orgull de pertinença a la nostra terra, el respecte de la 
resta de l’estat i les ganes de lluitar pel nostre futur. Com va dir el rei Jaume I fa quasi 
800 anys als seus cavallers, quan aquests es van retirar del setge de Mallorca: 
“Vergonya, cavallers, vergonya”.  
 
Bé, aquestes són les meues reflexions, fetes majoritàriament des del cor, però a la fi són 
les que m’ha provocat el tancament de RTVV. Al meu parer, aquest fet és el símbol del 
final d’una època que la història havia d’escriure en lletres d’or i que molts voldríem 
esborrar dels annals. Tots estem d’acord a criticar el sobredimensionament i 
l’adoctrinament polític que hi ha hagut a RTVV, però, com a símbol de la crònica d’un 
poble com el valencià, suposa una crua metàfora absolutament descoratjadora. 
 
Gràcies a tots i a totes els que heu participat en aquesta edició especial del ComLoc. Ha 
estat un congrés oportú i necessari. Enhorabona als organitzadors, Javier Marzal, 
catedràtic del Departament de Comunicació de l’UJI, a José Luis Valencia, Director del 
periòdic Mediterráneo, i a la resta de col·laboradors que han fet possible aquests dos 
dies de debat, com ara els ponents i participants en les diferents taules, i als treballadors 
i treballadores de RTVV que amb la seua presència i intervencions han donat un valor 
especial al ComLoc 2013.  
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Però l’agraïment més sincer ha de ser per als assistents perquè sense la vostra presència 
seria impossible realitzar aquestes jornades i, a més, no tindria sentit fer un congrés de 
comunicació local com aquest. 
 
En nom del Rector de la Universitat Jaume I declare clausurada la dotzena edició del 
ComLoc 2013. 
 
Moltes gràcies i bona nit. 
 
 


